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                        UVODNIK
PITANJA BEZ ODGOVORA (ZASAD)
IMPRESUM
Suradnici:
Š
to reći o predstojećim namjerama HŽ Putničkog prijevoza da ukine izvjestan broj
željezničkih linija nezadovoljan
visinom sredstava koja mu država u
ovoj godini planira dostaviti iz sredstava budžeta. Koja to sredstva HŽ
Putničkom prijevozu trebaju pa da „
normalno posluje“?
Odvajanjem od Holdinga i prebacivanjem na tržišni način poslovanja HŽ Putnički prijevoz se našao
u nezavidnoj situaciji i pokušao
(odnosno pokušava) i dalje račun za
svoju neefikasnost podnijeti državi.
Kako mu država nije odobrila željeni iznos „prijeti“ zatvaranjem linija.
O pokušaju racionalizacije poslovanja, prilagođavanju tržištu nema
ni govora.
Proljeće na željeznici
Vrlo slična priča priča se i u Željezničkom fondu. Poznato je da su
u tijeku procesi restrukturiranja u
društvima nastalim podjelom jedinstvenih HŽ-Hrvatskih željeznica
koji za rezultat imaju veliki priliv
radnika iz HŽ Carga i HŽ Putničkog prijevoza u Željeznički fond, dok
se istovremeno kod nas u HŽ Infri
vodi drugačija poslovna politika
koja, umjesto smanjenja troška radnika kroz smanjenje broja radnika,
provodi mjere štednje i potiče dobrovoljne odlaske radnika uz isplate
otpremnina.
Činjenica druga je da Željeznički
fond nema jedinstvena pravila. HŽ
Cargo je kolektivnim ugovorom
promijenio ili stavio izvan snage
80% teksta Ugovora o radno pravnoj
zaštiti radnika od poslovno uvjetovanih otkaza. Za pretpostaviti je da
će se isto dogoditi i u HŽ Putničkim
prijevozom u kojem su već sada
drugačiji kriteriji za utvrđivanje
viška radnika, a koji su u HŽ Cargu
izazvali veliki „nered“.
Mišljenja smo da u ovim okolnostima nema smisla da o radnicima
nekog društva odlučuju radnici koji
nisu radnici dotičnog društva kao
članovi Savjeta ŽF (predstavnici sindikata ili poslodavca).
Mišljenja smo da nema smisla plaćati oslobađanje od rada i dnevnice za
dolazak na sjednice Savjeta ŽF na
kojima odlučuje u HŽ Cargu ili HŽ
Putničkom prijevozu. Nije korektno
da mi donosimo odluke o zapošljavanju radnika u drugim trgovačkim
društvima. Isto vrijedi i za HŽ Infru. Protiv smo da bilo tko sa strane
donosi odluke o statusu radnika HŽ
Infre.
U ovakvim okolnostima mišljenja
smo da je najbolje i najkorektnije podijeliti Željeznički fond tako
da svako od društava oformi svoj
fond. Pa nek u svom dvorištu vedri
i oblači.
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AKTUALNO
na peronu br. 28
BESMISAO POSLOVNE ODLUKE
U
uslužnoj industriji, prihodi
se računaju kao umnožak
broja korisnika i prosječne
potrošnje korisnika. Dakle, ako
uslužno poduzeće ima 1000 korisnika koji u prosjeku troše 1000
kuna mjesečno, mjesečni prihodi iz
redovnog poslovanja) iznose milijun kuna. Potrošnja korisnika jednaka je umnošku jedinica korištene
usluge i jedinične cijene. Cijena pojedine usluge je trošak pružanja iste
uvećan za maržu. Jednostavno.
Rashodi poslovanja su nešto složeniji pojam, a to ovisi o metodi kojom
troškove promatrate i izračunavate.
Tako neka poduzeća dijele troškove na fiksne i varijabilne, pa dalje
na troškove investicija i održavanja,
pa na troškove prodaje i tzv. „overhead“, i tako dalje. Svakako, troškovi
su onaj iznos sredstava koji, u nekom vremenskom razdoblju, poduzeće potroše da bi održali (ili
proširili) svoju djelatnost. Razlika
između prihoda i rashoda jest dobit.
Ukoliko su rashodi veći od priho-
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da, dobit je negativna pa ju zovemo
gubitak. Da bi poduzeće poslovalo s
dobiti, potrebno je da rashode drži
na razini koja je ispod razine prihoda. Prema tome, svaka investicija (ulaganje), mora biti isplativa u
budućnosti. Budućnost se, naravno,
planira, pa se za svaku investiciju izrađuje cost-benefit analiza.
Ako neko poduzeće želi povećati
svoje prihode uz konstantnu količinu korištenja usluge po korisniku, to može učiniti tako da:
1. Poveća broj korisnika za istu cijenu usluge;
2. Poveća cijenu usluge za isti broj
korisnika;
3. Poveća i cijenu i broj korisnika
usluge.
Zvuči jednostavno, ali u naravi to
nije baš tako. Korisnici su „neobične
zvjerke“ i najčešće sami odabiru
uslugu na koju će trošiti svoj novac.
No, oni imaju potrebe. Na primjer,
ja svakodnevno moram putovati na
posao. Mogu putovati onako kako
mi okolnosti to dozvoljavaju. Da
postoji zračna linija od moje kuće
do mog radnog mjesta, mogao bih
ju koristiti. No, ona ne postoji, a da
i postoji, ne znam da li bih mogao
prihvatiti njezinu cijenu. Postoji cesta koja vodi od moje kuće do
radnog mjesta, ali trošak korištenja
vlastitog automobila mi je neprihvatljiv. Moje poduzeće podmiruje
moj putni trošak do visine prijevozne karte 2. razreda željeznice i
nisam voljan ili nisam u mogućnosti
potrošiti više. Naime, imam i ja svoju cost-benefit analizu. Moji prihodi
(plaća) ne dozvoljavaju mi povišenje rashoda jer ću se prezadužiti.
No, vratimo se poduzeću. Poduzeće
– u ovom slučaju HŽ Putnički promet (dalje: HŽ), pruža uslugu prometa. Ako se nalazite u blizini pruge,
a i vaše se odredište nalazi u blizini
pruge, te postoji odgovarajuća linija
koja povezuje te dvije točka, možete
koristiti usluge tog poduzeća. Da
biste se na to odlučili, mora biti ispunjeno još nekoliko faktora, ali to
možemo uopćiti, pa recimo da (percipirana) vrijednost usluge mora
biti jednaka ili veća cijeni koja se za
nju plaća.
Kako su korisnici usluga glavni izvor
prihoda svakog uslužnog poduzeća,
odgovorna poduzeća nastoje razumjeti potrebe svojih korisnika,
te uvećati percipiranu vrijednost
usluge kako bi ti korisnici bili lojalniji, te koristili više usluga. Usput,
poboljšavanjem cost-benefit analize
korisnika, privlače i nove.
Brojne su teorije kojima se ova
problematika obrađuje u poslovno-ekonomskoj znanosti. Jedna od
zanimljivijih je ona s Harvard Business School. Ona dijeli ukupan skup
korisnika prema lojalnosti (izvedena varijabla) i zadovoljstvu uslugom.
Lijevi slikovni prikaz pokazuje
AKTUALNO
na peronu br. 28
suštinu rečene teorije.
Monopolistička poduzeća, kakav je
i HŽ, imaju posve specifičnu strukturu korisnika promatrano u ovim
kategorijama. Obzirom da ne postoji odgovarajuća alternativa, teško je
govoriti o, primjerice, prebjezima.
Oni zapravo nemaju kod pobjeći.
U stvari, cijela varijabla lojalnosti je
kod takvih poduzeća upitna jer nepostojanje opcije zapravo iznuđuje (nekakvu) lojalnost. No, držim
da je model svejedno primjenjiv.
Ako promatramo širu sliku, tada i
HŽ ima konkurenciju – gore sam
spominjao mogućnost da koristim
vlastiti automobil za prijevoz. No,
razlika između cijene željezničke
karte i troška putovanja vlastitim
automobilom je ogromna. Ali, kako
je velika ta razlika, velika je i razlika
u komoditetu putovanja vlastitim
automobilom i vlakom kao alternativom.
Kako je onda moguće da HŽ u uvjetima ekonomske krize , uz relativno
povoljne cijene nema više korisnika,
već mu prihodi padaju iz godine u
godinu unatoč državnim potporama? Kako misle
ostvariti neki od
tri gore navedena
recepta za povećanje prihoda?
Odgovor je jednostavan: unatoč
cijeni,
korisnici
HŽ-a su nezadovoljni. Mnogi
čak i nesretni. Osjećaju se taocima,
gledaju kako bi
što prije prebjegli,
i teroriziraju HŽ
traženjem
bolje
usluge i konstantnim pritužbama.
Povećanje cijene
približit će ih po
isplativosti
ko-
rištenju vlastitog automobila ili
nekoj drugoj alternativi, a neće nikome drugome preporučiti da putuje vlakom. Tako da o povećanju
prihoda nema ni govora. Troškove
će podmiriti država, ali doći će dan
kad će i porezni obveznik imati nešto za reći o tome.
Drugo, nagradno pitanje jest: znade
li HŽ uopće strukturu svojih korisnika gledano kroz ovu ili neku
metodologiju? Naravno da ne.
Nije ih ni briga. Dokle god je jedini željeznički prijevoznik uživa
kakve-takve prihode. Ako Vlada
odobri dizanje cijena „bit će i za
božićnicu“ i „tko sretniji od nas?“.
To što vlakovi kasne, što su neuredni, što putnici nemaju adekvatne (i
besplatne) informacije, što su peroni nesigurni, što su putni prijelazi
opasni, što nedostaje lokomotiva,
što … - to je sve minoran problem.
Poduzeće se podijelilo na četiri,
pa onda jedni drugima lijepo fakturiraju koliko im volja. Prelijeva se
iz šupljeg u prazno i svađa na svim
nivoima, a odgovornost prebacuje svukuda. Putnik? Tko je to? Pa
valjda je važnije nabaviti novi vlak
nego šačicu bijednika koji ionako ne
bi vlakom putovali da imaju izbora.
I tako dalje, i tako dalje. Pitanje je:
dokad?
Sindikati i Uprava se svađaju oko
plaće. U ovakvim uvjetima, a to je
vidljivo iz perspektive zadnjih 30ak godina, mogu se oni dogovoriti
što hoće. Lijepo sve pare podijele na
plaće, pa koga briga po kojim prugama i kojim vlakovima će se putnici voziti. Oni su ionako „taoci“ i
„teroristi“.
Otkad sam čuo fenomenalnu vijest
da HŽ osuvremenjuje svoj sustav
za prodaju karata, pitam se znaju li
koliko je to benefita za običnog korisnika.
Pozadina i pravi uzrok problema
jest u odnosu Vlade spram HŽ-a, a
to se može svesti na: evo vam nešto
para, samo šutite. Dok je to dovoljno za plaće, a nauštrb razvoja i poboljšanja usluge, Uprava šuti, a ni
većina sindikata koji djeluju u HŽ
Putničkom prijevozu se ne buni. Svi
sretni. A korisnici su ionako samo
problem.
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JEDAN OD NAS
PROTIV UKIDANJA VLAKOVA
Hrvatski sabor,
Odbor za pomorstvo, promet
i infrastrukturu,
Saborskim zastupnicima,
Županijama u RH,
Gradovima u RH,
odnosu na prethodnu godinu za
150.000.000,00 kuna Uprava HŽ
Putničkog prijevoza provodi pripreme za ukidanje vlakova za prijevoz putnika.
Što reći o namjerama Uprave HŽ
Putničkog prijevoza da ukine izvjestan broj željezničkih linija jer je nePoštovani,
zadovoljna visinom sredstava koja
temeljem članka 61. Zakona o žel- im država u ovoj godini planira dojeznici (NN br. 94/13), Vlada RH i staviti iz sredstava budžeta. Koja to
HŽ Putnički prijevoz potpisali su sredstva HŽ Putničkom prijevozu
15. siječnja 2014. Ugovor kojim su trebaju pa da „ normalno posluje“?
regulirali međusobna prava i obveze
sa svrhom osiguranja redovitosti i
urednosti pružanja usluga od općeg
gospodarskog interesa u javnom
putničkom željezničkom prijevozu
na prugama Republike Hrvatske
(unutarnji i pogranični željeznički prijevoz). Ovim ugovorom HŽ Jasno je da HŽ Putnički prijevoz
Putnički prijevoz se obvezao da će treba povećati efikasnost, no štete
u skladu s važećim voznim redom od nepromišljenih ukidanja vlakoprevoziti na prugama RH putni- va koji prevoze radnike na posao i
ke sigurno, ugodno i pravovreme- s posla radnim danom i vikendom
no, s određenom vrstom vlaka, uz ili samo vikendom (subotom, nedpružanje odgovarajućih uvjeta za jeljom i blagdanima) takve su da je
putovanje.
upitan smisao bilo koje kune koju
To je PSO ugovor kakav predviđa ova država plaća za izvršenje PSO
i Uredba (Ez) Br. 1370/2007 Eu- ugovora koji obvezuje HŽ Putnički
ropskog parlamenta i Vijeća od 23. prijevoz.
listopada 2007. o uslugama javnog Namjera ukidanja vlakova nedželjezničkog i cestovnog prijevoza vosmisleno govori da Uprava HŽ
putnika.
Putničkog prijevoza namjerava zaVlada RH zaključila je s HŽ Put- držati svoje neracionalno poslovanničkim prijevozom PSO ugovor je. Ovo potvrđuje činjenica da nije
kojim, ugrubo rečeno, daje HŽ Put- donijela ni jednu poznatu mjeru
ničkom prijevozu novac da održava kojom bi zaustavila trend smanjenpostojeći vozni red.
ja prihoda od prodanih prijevoznih
Međutim, Uprava HŽ Putničkog karata.
prijevoza, odlučila je da zbog sman- Svojim dopisom od 26. ožujka
jenja prihoda iz državnog proraču- 2014. upozorili smo resornog minna (rebalans za 2014.) napraviti istra koji je ujedno i skupština HŽ
izmjene voznog reda tako da „zbog Putničkog prijevoza da ovakvim
nerentabilnosti“ od 15. travnja načinom „poslovanja“ i ovakvom
2014. ukine vlakove na određenim politikom koju vodi Uprava HŽ
linijama. Dakle, bez obzira na PSO Putničkog prijevoza ne samo da se
ugovor, bez obzira na povećanje opstruira teritorijalna cjelovitost
prihoda iz državnog proračuna u Hrvatske već se doslovce prikriva
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i pomaže neracionalno poslovanje
HŽ Putničkog prijevoza i k tome
troše novci poreznih obveznika bez
ikakvih kriterija i kontrole.
Potičemo Vas da autoritetom funkcije koju obnašate i svojim osobnim
zalaganjem:
• upozorite prije svih ministra pomorstva, prometa i infrastrukture
na činjenicu da HŽ Putnički prijevoz teškim kršenjem PSO ugovora ukidanjem linija onemogućuje radnike koji rade na poslovima koji se
obavljaju kontinuirano, u sve dane
u godini da obavljaju te poslove
(zdravstvo, zaštita imovine, MUP,
vatrogasci, socijalna skrb, trgovina,
turizam, luke, zračne luke, tisak, radio, TV, hitna pomoć, civilna zaštita, proizvodnja i distribucija plina,
vode, el. energije, prijevoz putnika u
javnom prijevozu).
• upozorite i Upravu HŽ Putničkog prijevoza na teško kršenje PSO
ugovora, te štete koje će izravno
pogoditi gospodarske funkcije u
Vašem kraju.
I na kraju, ali jednako važno, potičemo Vas da javnost koja Vam je dala
povjerenje, putem medija upoznate
s mjerama koje ste poduzeli kako bi
spriječili neviđeni barbarizam Uprave HŽ Putničkog prijevoza koja
suprotno „ugovoru o javnim uslugama” taj pravno obvezujući akt i
Uredbu EU 1370/2007. naprosto
izruguju.
Unaprijed hvala.
SPVH, 3. 4. 2014.
Ante Alfirević Nakić
prometnik vlakova Šibenik
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JEDAN OD NAS
Tko je Ante?
Ante: Ante Nakić Alfirević, prometnik vlakova već više od tri
desetljeća, stalno zaposlen na
željeznici. Završio srednju školu u Zagrebu u Željezničkom
obrazovnom centru početkom
osamdesetih godina. Iza toga
zaposlio se u Perkoviću, odradio
pripravnički staž i neko vrime
radio do vojske, pa otišao u
tadašnju JNA. Po povratku iz vojske prešao u kolodvor Šibenik,
odnosno tadašnje čvorište Šibenik i od tada radim tu na poslovima prometnika vlakova u kolodvorima Ražine, Šibenik i Šibenik
Luka po potrebi.
Imate li obitelj?
Ante: Da, oženjen – sretno (smijeh), otac dvoje djece, već veliki,
na fakultetu.
Nitko nije više zagrijan za željeznicu?
Ante: Nažalost, današnji trendovi… Moja djeca su se rodila
početkom rata, a željeznica otada
stagnira, a kad su stasali pokazali su interes za neke druge opcije. Oboje su studenti u Zagrebu i
nažalost njihovi studiji nisu usko
vezani za željeznicu, mada nikad
ne reci nikad. Nadajmo se da će
biti bolje i u državi i na željeznici,
pa možda i to bude njihova životna opcija.
Spomenuli ste da ste već trideset
i više godina prometnik vlakova, znači pamtite čvor Šibenik i
prugu Šibenik – Perković u puno
boljem izdanju od ovoga u kakvom je danas.
Mislite da li ima šanse da se vrati taj nekadašnji sjaj?
Ante: Naravno željeznica kao
takva, kao velika firma koja se
bavi prijevozom nekih velikih
8
na peronu br. 28
tereta, velikog broja putnika itd.
jako, jako ovisi o gospodarstvu, o
prilikama u društvu i o prilikama
u državi. Mi nismo jedan novinski kiosk, pa prodali li pet kutija
cigareta ili petnaest – i tamo je to
bitno. Kod nas je jako bitno da
imamo ovo što sam malo prije
rekao dobru suradnju, odnosno
dobar razvitak gospodarstva u
okruženju, govorim o Šibeniku
– županiji Šibensko – Kninskoj.
Znači, dobre gospodarske prilike,
da bi željeznica mogla ostvarivati
svoj promet – teretni, a isto tako
što se tiče putničkog prometa.
Naravno da vrime nosi svoje,
desile su se neke stvari u ovome
periodu, napravljena je autocesta, puno ljudi od tih godina kada
sam ja počeo raditi do danas
koristi cestovni prijevoz, vozni
park svakog domaćinstva se udvostručio, ako ne i utrostručio.
Željeznica nije nešto bitno napredovala naprid. Pri tome mislim
da recimo da nije ni blizu željeznicama kakve nas okružuju sa
zapadne strane i ondašnji promet
putnika u to vrijeme, zbog cesta, zbog okolnosti i ostalog više
utječe na željeznicu. U današnje vrijeme željeznica taško drži
korak sa cestovnim prijevozom.
Nismo bitno skratili vremena
vožnje. Danas u današnjem svijetu se jako brzo živi, jako brzo
vozi, ljudi gledaju na sat svako
malo, jako su opterećeni vremenom. Imamo danas tu priliku u
ljetnim mjesecima posebno vidit
turiste koji se vole vozit vlakom.
Ponekada je čak i smiješno kako
mi održavamo svoje veze i kako
to funkcionira. Oni kažu da je to
još poprilično na niskim granama. Zapadni promet je puno
unaprjeđeniji i brži, puno je više
novaca uloženo. Ne znam, ako
se bude u budućnosti pokazalo,
da ova regija ovdje bude imala
veće gospodarske rezultate, veće
gospodarske subjekte. Ako se pokaže još nekakvi turistički uz to
prateći sadržaji, rade se hoteli, mi
smo turističko područje… Nadam se da bi onda i Putnički promet imao priliku pokazati i teretni
promet da bi zaživio na nekim
ozbiljnijim osnovama. Ukoliko
toga ne bude nije željeznici baš
sjajna budućnost.
Raspravljali smo kako da se spasi uopće željeznica u Šibeniku,
lokalna javnost je dosta zainteresirana, no međutim svi oni koji
iz ovoga kraja djeluju na državnoj razini dalje nisu dizali glas?
Ante: O takvim stvarima ne
mogu govoriti jel ne znam da li su
to nekakve političke utakmice, da
li su to nekakve stranačke stege,
ali svakako nekakva interakcija
između nositelja vlasti i subjekta na prostoru gdje se nalazimo
i gdje živimo bi morala postojati
i u najmanju ruku biti aktivnija.
Ako se nekakav plan donese za
koji nakon par godina vidimo da
je promašen, pa dajte ljudi mogli
smo o tome razgovarati.
Dobro Ante, ali očigledno se vidi
ako ništa drugo da je Šibenik
hendikepiran politički u odnosu
na Zadar ili Split…
Ante: Mogu vam ja reći jednu stvar. Ja ne volim nogomet, niti ga
mrzim, ali nisam lud da ću dvi
ure popodne čekat neku utakmicu i to. Kada bi se mene osobno pitalo da li napraviti nekakav
nogometni kamp koji će koštati
toliko milijuna nečega ili elektrificirati prugu od Perkovića do
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Šibenika, ja bih uzeo prugu, ali
naravno neće to mene nitko pitati.
Nisu ni Arsena pitali koji je pjevao „Proveo je noć na putu, kojim kreću od davnina, naši snovi
prema svijetu s Perkovića preko
Knina…“ odnosno i u tom seg-
prometu, to nam je domaći teren
i glavni zadatak ovog razgovora.
Kako je biti prometnik vlakova u
Šibeniku?
Ante: Ja bih to rekao općim jezikom. Nekako vidim da su ljudi
zamišljeni u zadnje vrime, ne
samo prometnici nego svi lju-
i batina“. Sada su se firme razdvojile i ne vidim na terenu da je
to najsretnije rješenje u smislu
nekakve koordinacije. Zapravo
iskreno ću vam reći da se ta koordinacija jednim dobrim djelom
zadržava na starim pravilima i
nekakva zamišljena koordinacija
mentu je prepoznato da bez željezničke veze sa svijetom – Šibenik će stagnirati?
Ante: Ja Arsena jako cijenim jer
je u sferi kulture jako vrijedan i
jako važan čovjek i dao je dosta
svoga doprinosa, ali našalimo se
da kad je pisao tu pjesmu sigurno
nije mislio da će biti kako je sada.
Vjerojatno je pisao iz nekakvog
nadahnuća, ali danas ta pjesma
drugačije simbolizira stanje.
Ante, hajdemo se vratiti konkretno neposrednim izvršiteljima u
di na željeznici. Nekada je bilo
puno življe, puno veselije, puno
više ljudi je bilo, 450 ljudi, to si
se morao s nekim zakačiti… Ljudi su danas nekako zamišljeni,
ne samo željezničari nego i ostali, kriza kuca na vrata, teško se
danas nositi sa životom i sa zadacima današnjeg života. Sami
željezničari i sami prometnici
doživjeli su neku transformaciju unutar firme. Nekada je prometnik bio u jednom kolodvoru
odmah iza šefa kolodvora „bog
danas jako loše funkcionira. I dalje se ponašamo kao da smo jedna
firma, a i mislim da u specifičnim
čvorištima kao što je Šibenski
ne može drugačije ni biti. Naš
je posao kompletno isprepleten.
Po specifičnostima kakve su tu,
Ražine odvojni kolosijek, dvije
pruge, teretni promet, putnički
promet – tu stvarno mora biti
koordinacija između nas kao da
smo jedna firma.
Hvala ti lijepa…
razgovarao: Anto Iličić
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MARIJAN ĐONDRAŠ
REVIZIJA PROCJENE OPASNOSTI
Z
akonom o zaštiti na radu
(NN br. 59/96; 94/96;
114/03; 86/06 i 75/09)
pred poslodavca je postavljena
obveza izrade procjene opasnosti, temeljem koje će primjenjivati
pravila zaštite na radu sa svrhom
uklanjanja ili smanjenja opasnosti i štetnosti koje nastaju u radnim procesima na najmanju moguću mjeru. Pravilnikom o izradi
procjene opasnosti ("Narodne
novine" broj 48/97; 114/02 i
126/03) u članku 12 određeno
je da je Procjena opasnosti dokument koji podliježe revizijama u skladu s izmjenama u tehnološkom procesu koje utječu
ili bi mogle utjecati na sigurnost
i zdravlje radnika, saznanjima
samog poslodavca odnosno najnovijim stručnim i znanstvenim
saznanjima.
Prema članku 13. Pravilnika o izradi procjene opasnosti revizija
procjene opasnosti obavlja se nakon svake smrtne, skupne ili teže
ozljede, utvrđenog slučaja profesionalne bolesti te poremećaja u procesu rada koji je mogao
izazvati štetne posljedice po sigurnost i zdravlje radnika, izmjena u procesu rada koje utječu
za sigurnost i zdravlje radnika te
na temelju izvršnog rješenja inspektora rada odnosno najmanje
svake dvije godine.
Obzirom da je u regionalnim
jedinicama došlo do izmjena u
procesu rada na pojedinim radnim mjestima, potrebno je izraditi reviziju procjene opasnosti,dosadašnja procjena opasnosti
nije u potpunosti definirala rad
s računalom , donosim pregled
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obveza poslodavca, kada je u pitanju rad s računalom, pa tako
uz sve odredbe koje definira
procjena opasnosti u ovoj reviziji
definirat će i dio koji se odnosi
rad s računalom.
Poslodavac je obvezan izraditi
procjenu opasnosti za sva radna mjesta s računalom, imajući
u vidu moguće opasnosti od
narušava¬nja zdravlja radnika,
posebice zbog vidnog, statodinamičkog i psihičkog napora.
Poslodavac mora na temelju procjene opasnosti, provesti
mjere za otklanjanje utvrđenih
nedostataka, pri čemu treba uzeti
u obzir posebne i/ili kombinirane
učinke utvrđenih opasnosti i
štetnosti. Poslodavac mora osigurati da radnici budu upoznati sa
svim okolnostima i zahtjevima
glede sigurnosti i zaštite zdravlja
pri radu s računalom, Poslodavac
mora osigurati osposobljavanje
radnika za rad na siguran način i
to prilikom prvog raspoređivanja
na radno mjesto, te prije provedbe svake promjene koja bi mogla
utjecati na sigurnost i zdravlje na
tom radnom mjestu. Kako bi se
smanjilo opterećenje pri radu sa
zaslonom poslodavac mora planirati aktivnosti radnika na takav
način da se rad sa zaslonom tijekom rada periodički izmjenjuje
s drugim aktivnostima. Ukoliko
ne postoji mogućnost promjene
aktivnosti radnika, odnosno
radnik nema spontanih prekida tijekom rada, poslodavac mu
ovisno o težini radnih zadataka
i posljedičnog vidnog i statodinamičnog napora tijekom svakog
sata rada mora osigurati odmore
u trajanju od najmanje 5 minuta
i organizirati vježbe rasterećenja.
Način provedbe odmora i vježbi mora biti primjeren stručnim
doktrinama sukladno preporukama specijalista medicine rada.
Poslodavac mora radnicima ili
njihovim predstavnicima osigurati sve potrebne informacije
o sigurnosti i zdravlju pri radu
na radnom mjestu, uključujući
i važnost promjene aktivnosti odnosno odmora, te njegovo
odvijanje, s posebnim naglaskom
na specifične opasnosti tog radnog mjesta. Osim informiranja radnika, poslodavac se mora
savjetovati s radnicima o svim
važnim pitanjima u svezi sa sigurnosti i zdravljem na radnom
mjestu, na način i u opsegu koji
su utvrđeni Zakonom o zaštiti na
radu.
U okviru preventivnih pregleda
poslodavac mora osigurati pregled vida radnika kod specijalista
medicine rada:
– prije početka zapošljavanja na
radnom mjestu s računalom,
– najmanje svake dvije godine za
radnike koji koriste korekcijska
pomagala,
– na zahtjev radnika, zbog tegoba
koje bi mogle biti posljedica rada
s računalom, tj. sa zaslonom.
Radnici imaju pravo na pregled
vida kod specijalista oftalmologa
ukoliko se pri pregledu utvrdi da
je specijalistički pregled potreban.
Potrebna financijska sredstva
za pregled vida kod specijalista
oftalmologa ne smiju ići na teret
radnika.
Piše: Jakov Rašić
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prometnik vlakova kolodvor Gračac
R
ođen 02. siječnja 1954.
godine u Seocu, općina Kakanj, BIH. Poslije završetka osnovne škole
u Ričici upisuje srednju željezničku školu u Vogošći u Sarajevu za prometnika vlakova.
1973. godine zapošljava se na
željeznici u kolodvoru Drivuša pokraj Zenice kao prometnik vlakova. Zanimljivo je
da kolega Marijan primjećuje
da su u ono vrijeme uređaji
za osiguranje prometa vlakova bili suvremeniji i sigurniji
nego na kojima se danas radi
na ličkoj pruzi. Još tada se put
vožnje vlaka postavljao centralno, a ubrzo je došao i APB
i TK. Radio je u više kolodvora bivšeg Zeničkog čvora,
Lašvi, Modrinji, Dobrinji i
Kaknju. 1974. godine odlazi
na odsluženje vojnog roka.
Sakrament braka sklapa 1985.
godine sa Katom Čorić. Zad-
nji kolodvor u kojem je radio
do 1993. godine je Kakanj,
kada biva prognan zajedno sa
obitelji i većinom hrvatskog
življa. Aktivno se uključuje u
obranu u postrojbama HVO-a.
U Hrvatsku dolazi 1994. godine za obitelji koja je već bila
u izbjeglištu u kampu Lipovljani pokraj Novske. Početkom
1995. godine dobiva radno
mjesto na Hrvatskim željeznicama u kolodvoru Lipik kao
prometnik vlakova. Poslije
oslobođenja okupiranih područja početkom 1996. godine
dobiva premještaj u kolodvor Gračac gdje se sa obitelji
trajno nastanjuje. Što se tiče
rada u kolodvoru Gračacu
zadovoljan je sa poslom, kao
i radnim okruženjem i uvjetima rada. Nažalost posla je
sve manje, a i približava se vrijeme za odlazak u mirovinu.
U Gračacu su mu odrasle i
dvije kćeri Marija (27) i Neda
(25) i sin Nikola (23). Hobi
mu je novinarstvo te uređuje
osobnu WEB stranicu "www.
trstionica.com" i voli ponekad
odigrati partiju šaha. Još mu je
želja uživati u ovom mirnom
i prekrasnom dijelu Like u
zasluženoj mirovini.
Piše: Krešimir Belak.
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Kolodvor Lekenik
K
olodvor Lekenik izgrađen
je 1862. godine, izgradnjom jednokolosiječne pruge
između Zidanoga Mosta, Zagreba i
Siska, odnosno do savske luke u Galdovu. Uzduž 127,58 km cijele pruge
bilo je deset kolodvora, od kojih je
pet bilo na slovenskom a pet na hrvatskom području. Na slovenskom
su dijelu izgrađeni kolodvori Steinbrück (danas Zidani Most), Lichtenwald (danas Sevnica), Reichenburg
(danas Brestanica), Videm Gurkfeld (danas Krško) i Rateče (danas
Brežice), a na hrvatskom Zaprešić
Brdovec (danas Zaprešić), Agram
Südbahnhof (Zagreb Južni kolodvor, danas Zagreb Zapadni kolodvor), Gorica (danas Velika Gorica),
Lekenik i Sissek (danas Sisak). Sve
prijamne zgrade bile su građene
tipski, s karakterističnim rubovima
od crvene opeke oko pročelja, vrata
i prozora.
Kolodvor Lekenik ima 4 (četiri)
kolosijeka i dva krnja kolosijeka
koji su u produžetku 4. (četvrtog)
kolosijeka na jednoj i drugoj strani kolodvora kao i industrijski kolosijek ˝ELGRAD˝ koji se odvaja
skretnicom 4A sa 4. (četvrtog) kolosijeka, a uz 4. kolosijek nalazi se
skladišna rampa dužine 18 m.
Ima izgrađena dva perona; bočni
peron pored prvog kolosijeka
izgrađen je u dvije dužine 45/160 m
sa pristupnom rampom dužine 5 m
i uređena površina (otočni peron)
dužine 164,5 m između 1 i 2 kolosijeka.
Na kolodvorskom području nalaze
se tri željezničko cestovna prijelaza
osigurana svjetlosno-zvučnim cestovnim signalima koji su u ovisnosti
sa putovima vožnje i glavnim signalima , te se kontroliraju s postavnog stola u prometnom uredu.
Kolodvor Lekenik je osiguran elektro-relejnim signalno sigurnosnim
Danas, kolodvor Lekenik je službe- uređajem “SIMENS EI.” U uređaj
no mjesto Regionalne jedinice HŽ su uključeni 1., 2., 3. i 4 . kolosijek.
Infrastrukture Centar- Prometni Od skretnica u signalno sigurnosni
sektor, kolodvorska zgrada nalazi uređaj uključene su 1,2,3,4,5,6,7,8 i
se u km 390+655,20 glavne magis- u zavisnosti su sa svjetlosnim sigtralne pruge M502 Zagreb GK– Si- nalima.
sak –Novska , među kolodvor, čija je Kao podređeno službeno mjesto
osnovna djelatnost prijem i otprema kolodvoru Lekenik nalazi se staputnika i vagonskih pošiljaka. U or- jalište Pešćenica u km 395+308,55.
ganizacijskom smislu kolodvor Lek- Stajalište je nezaposjednuto i u proenik podređen je kolodvoru-pod- metnom smislu smatra se otvorenručju Sisak . Kolodvorska prihvatna om prugom te ima izgrađen peron
zgrada je jednokatnica, u prizemlju u dužini 160 m.
zgrade smještene su službene prostorije kao što su prometni ured u U kolodvoru je sistematizirano 6
sklopu kojeg su ured šefa kolodvo- prometnika vlakova. Zanimljivo je
ra, prostorija za skretničara, čajna da se ti radnici, svi odreda, u svokuhinja, putnička blagajna, kolod- je slobodno vrijeme bave raznoravorska blagajna, čekaonica za putni- znim aktivnostima i hobijima , pa
ke, WC za osoblje kolodvora i javni je tako jedan od njih zaljubljen u
WC. Na istočnoj strani zgrade nala- građevinske radove, drugi obožazi se službeni stan.
va kulinarstvo te smo često kušači
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njegovih delicija, treći je pak „ stolar
zlatnih ruku“ te odličan glazbenik,
četvrti još uvijek aktivni nogometaš,
peti pak obožava šalu pa ga svi zafrkavaju, i na kraju jedna mlada
dama izuzetnih sposobnosti, velike
energije koja svojom odlučnošću
čvrsto upravlja prometom, kod kuće
odano skrbi o svojoj obitelji, a njeno veselo lice nikada ne pokazuje ni
tračak umora. Svi su oni jedna mala
obitelj.
Po potrebi u kolodvor dolazi skretničar - kolodvorski radnik iz nadređenog kolodvora Sisak koji čisti i
podmazuje skretnice.
Nažalost, sam kolodvor nalazi se
na poplavom ugroženom području
općine Lekenik koje je ovih dana
uzrokovao nagli rast rijeke Odre
i nadiranja zaobalnih voda. Trenutno sam kolodvor nije direktno
ugrožen iako se djelomično nalazi u
vodenom okruženju, a i sam položaj
kolodvora je nešto viši od poplavljenog dijela naselja te se nadamo
će vodostaji stagnirati i da šteta na
našim zgradama kao i preostaloj infrastrukturi neće biti. I naši djelatnici su žitelji ove općine te aktivno
sudjeluju u zaštiti i spašavanju ljudi
i imovine od vodene stihije.
Iz iskustva znam da je kolodvor
Lekenik jedan predivan kolodvor u
kojemu bi svatko poželio raditi prema samom smještaju, okruženju te
mogućnostima koje koncept kolodvora pruža u smislu same regulacije
prometa vlakova. U ovaj kolodvor,
tko jednom dođe, teška srca ga napušta.
Piše: Dražen Drčić
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BOŽO ZEČEVIĆ
K
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Kolodvor je zaposjednut radnicima
izvršne službe: šef kolodvora, prometnik vlakova, manevrist, popisni vlakovođa, pregledač vagona, i radnicima Slovenskih željeznica pregledačem
vagona i popisnim vlakovođom.
Zbog prekida prometne službe od
22:00 do 7:50 sati, radno vrijeme izvršnih radnika je raspoređeno u dvije
smjene od 7-15 i od 15-23 sata sa prekidom rada kolodvora u vremenu od
23-7 sati.
Jedan od radnika u kolodvoru Šapjane je i manevrist Božo Zečević, koji
je rođen 22. siječnja 1966. godine u
mjestu Gornji Zovik kod Brčkog.
Božo ima 31 godinu radnog staža na
željeznici. Zaposlio se 1. ožujka 1988.
godine, na radnom mjestu manevrist
u kolodvoru Rijeka, gdje je radio do
2007. godine kada je premješten u
kolodvor Šapjane, a povremeno radi i
STRIZIVOJNA – VRPOLJE
KOLODVOR NA PROSTORU TRI ŽUPANIJE
manevrist u kolodvoru Šapjane
olodvor Šapjane je granični
kolodvor između HŽ-a i SŽ-a
na jednokolosiječnoj pruzi Rijeka – Ilirska Bistrica u kojem se vrši
izmjena prometa HŽ-SŽ i sučeljavaju
se sustavi elektrovuče istosmjernog 3
kV i izmjeničnog sustava 25 kV 50 Hz.
Kolodvor je osiguran mehaničkim
blok uređajem s pouzdano zaključanim skretnicama koje su u ključevnoj ovisnosti sa glavnim signalima. Ulazni signali i predsignali
su likovni a kolodvor nije opremljen
izlaznim signalima.
Kolodvor Šapjane ima 8 (osam) kolosijeka i to: 1 (prvi) kolosijek je manipulativni, dok su kolosijeci broj 2, 3,
4 i 5 prijemno - otpremni a kolosijeci
br. 6, 7 i 8 su garažni - krnji kolosijeci
zajedničkog naziva „PARK“ koji služe
za deponiranje vagona i vlakova, te za
utovar i istovar vagona.
KOLODVOR
na peronu br. 28
na zamjeni kao skretničar u kolodvoru Jurdani.
Kako je raditi u Šapjanama u odnosu
na Rijeku?
Ljepše je raditi u Šapjanama, manji je
kolektiv i dogovaram se samo sa prometnikom vlakova. Posla je manje i
drugačije je nego u Rijeci gdje je više
ljudi i veća gužva. Ovdje sam stojim
iza posla kojeg napravim i za njega
odgovaram, a u Rijeci ovisim o mnogo drugih radnika i treba paziti više na
druge nego na sebe.
U kolodvoru Šapjane poslove izmjene lokomotiva na putničkim vlakovima obavlja samo manevrist HŽ
Infrastrukture a na teretnim vlakovima sudjeluje i osoblje HŽ Carga?
Nekada je te poslove obavljao samo
jedan radnik i nije se kompliciralo
kao sada kada je došlo do podjele na
tri društva, Cargo, Putnički prijevoz i
Infrastrukturu.
Obzirom na učestale promjene organizacije i smanjenje broja izvršitelja,
da li se bojiš za svoje radno mjesto?
Ne, iako je strah prisutan kod mnogih,
dok je zdravlja mislim da se ne treba
plašiti.
Obzirom da je posao manevriste jedan
od najtežih i najopasnijih poslova na
željeznici, jesi li imao ozljeda na radu?
Jednom sam u Rijeci pao u šahtu i razbio nogu koju sam morao šivati ali
nije bilo tako opasno.
Božo živi sa suprugom i šesnaestogodišnjim sinom Markom u obiteljskoj
kući u Velom Brgudu. Kaže da ima
dobar odnos sa šefom kolodvora i
ostalim kolegama jer svatko radi svoj
posao. Zadovoljan je svojim radnim
mjestom kao i uvjetima rada ali uvijek
može biti bolje. Kolege za njega imaju
samo riječi hvale! Božo dok se odmara
od željezničkog posla, slobodno vrijeme provodi baveći se vrtlarstvom i
uređenjem okoliša.
Piše: Josip Tirić
K
ada opisujemo naše kolodvore, naša službena mjesta,
najviše spominjemo njihove tehničke karakteristike, kapacitete, položaj. Želeći napisati priču
o kolodvoru Strizivojna – Vrpolje,
doznao sam za pojedinosti koje su
barem jednako zanimljive. Kolodvor se nalazi na prostoru tri županije: Vukovarsko – srijemske, Osječko
– baranjske i Brodsko – posavske,
pa kod izvanrednih događaja treba
naročitu brigu voditi koju policijsku Upravu zvati, koju hitnu pomoć
ili vatrogasce, ovisno o prostoru na
kojem se što desilo. Dužina kolodvorskog područja za smjer Vinkovci
– Slavonski Brod iznosi 2025, a za
smjer Đakovo – Kopanica- Beravci
1996 metara. Manji dio kolodvorskog područja se nalazi na području općine Vrpolje, a veći dio na
području općine Strizivojna. Od
davnina je poznato rivalstvo i inat
mještana Strizivojne i Vrpolja zbog
naziva kolodvora. Nekada je kolodvor imao naziv Vrpolje. Navodno
je to bio jedan od većih razloga za
izdvajanjem Strizivojne iz tadašnje
općine Slavonski Brod, gdje je bilo i
Vrpolje i pripajanju općini Đakovo,
te su mještani Strizivojne tražili da
se promijeni i naziv kolodvora. Stari
Vrpoljčani pričaju da se današnje
kolodvorsko područje nalazilo u
vlasništvu nekog gazde iz Vrpolja
koji je imao kćer jedinicu. Ona se
udala u Strizivojnu i tako je u miraz
sa sobom u Strizivojnu „prenijela“ i
zemlju.
Vrpolje je poznato po spomen
Galeriji Ivana Meštrovića, koji se
rodio u Vrpolju i kršten je u župnoj
crkvi, a Strizivojna po najdužoj ulici u Hrvatskoj, Ulici braće Radića,
koja je do posljednjeg kućnog broja 622, duga 7800 metara.Kolodvor Strizivojna – Vrpolje se nalazi
na dvokolosječnoj, elektrificiranoj
pruzi Novska – Tovarnik d.g. i odvojni je kolodvor za prugu prema Slavonskom Šamcu i Osijeku, za koje je
i rasporedni kolodvor. Otvoren je
za prijevoz putnika i vagonskih
pošiljaka u unutarnjem i međunarodnom prometu. U kolodvorskoj
zgradi, koja je izgrađena nakon drugog svjetskog rata, nalazi se ured
šefa kolodvora, prometni ured, putnička blagajna i čekaonica za putnike. Prometnu službu obavljaju šef
kolodvora, unutarnji i vanjski prometnik vlakova i skretničar – kolodvorski radnik. Kolodvor je osiguran
elektrorelejnim SS uređajem tipa
„Lorenz“, ima osam prijemno – otpremnih kolosijeka, četiri za transportno – manipulativne poslove i
dva izvlačna kolosijeka. Za prijem i
otpremu putnika se koriste kolosijeci 1-4, između kojih se nalaze peroni
za siguran ulazak i izlazak putnika.
Sa komandnog stola u prometnom
uredu se postavljaju 33 skretnice i
rukuje s 5 iskliznica, te nadzire kontrola ispravnosti pet cestovnih
„Lijepo je i zanimljivo ovdje raditi.
Svašta vidimo i čujemo, jer je velika
frekvencija putnika. Jedan zanimljiv
događaj pamtim i danas. U vrijeme
održavanja zimskih olimpijskih igara u Sarajevu, bilo je dosta snijega. Iz
vlaka, koji je prometovao iz Sarajeva za Beograd, oko jedan sat u noći,
izišao je putnik u hlačama i košulji,
noseći cipele u ruci. Bluza i kaput su
ostali u vlaku, a on je, onako u čarapama, otišao u restauraciju, iz koje
nije izlazio do kraja smjene. Njemu
očito nije bilo hladno.“ Ovu priču o
„dobro zagrijanom“ putniku je, pred
rastanak, ispričao naš kolega, prometnik Darko Mandarić.
Piše: Branko Cindrić
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skretničar u kolodvoru Kutina
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R
ano ujutro, na prvi dan proljeća, uputio sam se u posjet našem članu koji radi
u kolodvoru Kutina na radnom
mjestu skretničar. Prekrasno jutro,
u zraku se osjećao mir i spokoj grada. Dolaskom u kolodvor Kutina TP
na isti način osjećao se čudan mir.
Čak ni buka lokomotiva, manevarki i vagona nije remetila tišinu jutra,
čudno za ovaj veliki kolodvor u srcu
Moslavine. Vladu sam zatekao
na radnom mjestu u kontejneru („limenci“), radnom prostoru
skretničara. Kao i obično bio je
pedantan, raspoložen i vrlo ljubazan. Na moj upit kako je, Vlado odgovara da je odlično ali da
pamti i bolju željeznicu i u boljem
svjetlu. Smatram da prije odlaska
u mirovinu Vlado zaslužuje da se
ponešto napiše o njemu i njegovu
životnom i radnom vijeku!
Vlado Slukan rođen je 03.05.1956.
godine u Kutini, ponosno naglašava da je rođeni Moslavac.
Sa obitelji živi u obiteljskoj kući
u Repušnici, najvećem naselju na
području grada Kutine. Zadovoljno ističe da je u sretnom braku sa
suprugom Nadom, te da ima dvije
prekrasne kćeri, Vlatka i Sandra,
na koje se posebno ponosi. Starija
kćer je udana i ima dvije kćeri, a
mlađa studira ekonomiju u Požegi. Za ovog markantnog gospodina uistinu se može reći da je blaženi
među ženama, dodavši pritom podatak da je u obiteljskoj kući sa njima i njegova majka! Nakon završetka osnovne škole upisuje u Kutini
srednju školu za zanimanje kemijski
laborant. S obzirom da se nije najbolje snašao u tom zvanju upisuje
se za zanimanje PK tokara, što uspješno završava. Zbog nemogućnosti zapošljavanja u struci na Gojlu
trebao je početi raditi u Zagreb, ali
on to nije prihvatio. Sam kaže da mu
je to bila ispravna životna odluka i
da je prihvatio tu ponudu danas bi
vjerojatno bio na cesti, jer je firma
propala. Prvo radno mjesto bilo
mu je od 15.05.1976. godine kao
kamionski radnik. Pomagao je pri
istovaru robe na području Kutine,
Novske, Garešnice i Popovače. Nakon dvije godine rada 1978.godine
upisuje u Zagrebu školu za prometno-transportnog radnika koju uspješno završava. Prvo radno mjesto
na željeznici bilo je čuvar ŽCPR-a
„Ja sam još uvijek u dobroj fizičkoj
i zdravstvenoj kondiciji i mogao
bi još dalje raditi, ali ta psihoza
oko radnog mjesta skretničara na
APB-u ne ulijeva mi optimizam i
nadu za bolju budućnost. Iz tih razloga vjerojatno ću se odlučiti i ove
godine otići u mirovinu. Sa sjetom
i zadovoljstvom prisjećam se svih
lijepih trenutaka i uspomena koje
me vežu uz željeznicu. Ističem da
su trenutno radni uvjeti dobri i da
mi je „željeznica u krvi“, ali teško
je časnom i poštenom zaposleniku
izdržat tu psihozu. Mi zaposlenici, u novije vrijeme, više nemamo
skoro nikakve sigurnosti i zaštite
prava na radnim mjestima. Sve
je prohujalo kao sa vihorom. Ja
sam evo dogurao do kraja, a čini
mi se kao da sam počeo nedavno
raditi. Pitam se sa strepnjom što
će biti sa mojim kolegama u ova
nesigurna i turbulentna vremena.
Možda se mojim umirovljenjem
pruži prilika nekom mlađem da
dođe do svog prvog zapošljavanja
i radnog iskustva (što mije velika
želja ), prilika za nečiji novi životni
početak. Ostaje mi samo vjera da
će ipak biti dobro“!?
Ovom pedantnom, vrijednom i
uvijek raspoloženom zaposleniku
i članu SPVH želim da takav bude
i dalje. Želim mu dobro zdravlje i
mirovinu u kojoj će moći uživati
u rodnoj mu Repušnici od 1979. sa svojom obitelji što duže, ma kodo 1991. godine. Nakon Repušnice lika god ona bila. Vlado to istinski
prelazi na radno mjesto skretničara zaslužuje jer svojim zalaganjem i
u kolodvor Kutina gdje ostaje do da- radom mogao je i može biti oglednas. Sa ponosom ističe da je u obitel- ni primjer dobrog i odgovornog
ji četvrta generacija koji su kruh zaposlenika!
„našli“ na željeznici, i dodaje da mu
zbog te odluke nije žao. Na željeznici osim djeda radio mu je otac kao
i stric na radnim mjestima pružnog
radnika i vagonskog skladištara.
Vlado je najstariji djelatnik u kolodvoru Kutina i trenutno ima uvjete za
odlazak u prijevremenu mirovinu
uz poticajne mjere. Vlado dodaje:
Piše: Branko Marijanović
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Hrvoje Drozd
prometnik vlakova Našice
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kolodvoru Našice razgovaramo sa našim članom,prometnikom vlakova Hrvojem Drozdom.
Za početak reci nam nešto o sebi.
Rođen sam 01.12.1974. godine u
Našicama.Oženjen sam,otac dviju
kćeri;Lucije 14 godina i Maje 12 godina.Živio sam 25 godina u stanu na
kolodvoru Zdenci-Orahovica gdje 1994. godine
i počinjem svoj rad na
željeznici.ŽTŠ u Zagrebu
za zanimanje prometnik
vlakova završio sam 1993.
godine te nakon toga
stažirao u Virovitici i ostatak u kol. Čačinci.Od
2006. godine radim u kol.
Našice a od 1999. godine
sam živio u roditeljskoj
kući u Đurđenovcu do
2009. godine kada preseljavam u Našice.
Kako si se odlučio školovati za prometnika vlakova?
Za zvanje prometnika vlakova odlučio sam se pošto je moj otac radio kao
prometnik i poslije kao
šef kolodvora gdje sam i
započeo svoj rad na željeznici. Kada sam kretao u
srednju školu 1989. godine
to je bio zagarantiran i siguran posao sa svijetlom
budućnosti.
Kako je biti prometnik vlakova u
Našicama?
Prometnik vlakova u kol. Našice je
dobro biti jer sam počeo u malom
kolodvoru gdje nije bilo prostora za
iskazati svoje znanje.Nisam od ljudi gdje te netko stavi tamo i jesi već
volim ići naprijed kao i u privatnom
životu.
Kako si zadovoljan uvjetima rada?
Zadovoljan sam jer je to donekle ono
što sam zamišljao kada sam kretao u
Zagreb u ŽTŠ.
Kakav je obim posla danas u odnosu na vrijeme kad si počeo raditi u
Našicama?
Trenutni obim posla u Našicama je
slab,skoro nikakav, a kada sam došao
u kolodvor bio je remont za odvojni
kolosjek Našicecementa.Istovaralo
se tjedno otprilike 30 do 40 vagona
sve do početka krize i kamionskih
lobija koji su iz nepoznatih razloga
preuzeli posao.
Šta bi trebalo napraviti kako bi se
posao povećao?
Poboljšanje vidim kada naši menadžeri počnu raditi ono za što su
plaćeni kao i mi radnici koji moramo raditi i odrađujemo sav posao
uredno ali eto...
Kakav je odnos sa drugim službama
u kolodvoru?
Odnos, bar za sebe govorim, je
odličan između svih službi i djelatnika. Surađujemo i svaki problem
rješavamo pomažući jedni drugima,
a nakon odrađenog posla se družimo.
Kako ste u Našicama zadovoljni
važećim voznim redom?
Voznim redom smo polovično zadovoljni. Moglo bi i bolje, a to kažem
zato što vidim reakcije putnika i korisnika HŽ Carga koji su mjerilo
kvalitete voznog reda. Po
mom mišljenju vozni red
bi trebao vrijediti bar pet
godina jer se ovako korisnici istog samo zbunjuju.
Šta očekuješ od stalnih
reorganizacija i sistematizacija?
Sve to za nas radnike
ne donosi ništa dobro.
Sada se smanjuje uz otpremnine i to kolege koji
imaju nekakav uvjet. Šta
poslije njihovog odlaska?
Tko je onda na redu?
Kako vidiš budućnost
pruge Dalj- Varaždin?
Budućnost ne vidim, bar
ne ovog našeg slavonskog
dijela, jer se političari s
našeg kraja ne zauzimaju
za ovu prugu. Tu se mora
nešto veliko dogoditi da
bi se oživjelo privredu, tu
mislim na tvornice koje su
uništene u privatizaciji i
naravno poljoprivredu jer
mi smo Slavonija. Pitanje
je može li to tko pokrenuti?
Poruka za kraj.
Za kraj želim biti umjereni optimista.
Poručujem svim djelatnicima HŽ-a
da se nadaju jer nada umire zadnja. I
sam tako živim i razmišljam.
Piše: Nebojša Gojković
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Zvonko Havaić
šef kolodvora Ludbreg
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ivimo u vremenu i prostoru
u kojem je gotovo nemoguće
pronaći čovjeka, radnika koji
ne bi izrazio svoju brigu za sadašnje
stanje na željeznici i sa žaljenjem gledao u prošlost. Nestalo je zadovoljstvo koje je pružao rad - ogroman
rad koje se obavljao u kolodvorima
sa putnicima, vagonima , komadnom robom, vlakovima..... Uvijek je u
takvim okolnostima
teško započeti razgovor, jer čovjeka uhvati sjeta kada se treba
iz današnjih vremena vratiti u prošlost,
u ona drugačija ali
za željezničare ipak
ljepša vremena. Među
takvim je i naš sugovornik Zvonko Havaić,
šef kolodvora Ludbreg,
član našeg sindikata i
sindikalni povjerenik
u dva mandata, radnik s preko trideset
sedam godina radnog
iskustva. Po završenoj
gimnaziji u Koprivnici
1977. godine Zvonko
je na nagovor brata,
inače skladišnog radnika na tadašnjem
JŽ-u, iste godine upisao u Zagrebu u ŽOC
-u prekvalifikaciju za
prometno transportnog tehničara. Po završenoj prekvalifikaciji počeo je raditi u
tadašnjoj ukrsnici Prikraj između
kolodvora Dugo Selo - Vrbovec,
te u kolodvoru Kloštar. Po povratku iz vojske 1981. godine radio je u
kolodvoru Rasinja do 1997. kada je
dobio premještaj u Ludbreg. Krajem
2011. godine odlaskom šefa kolodvora Ludbreg u mirovinu, Zvonko
preuzima dužnost tog radnog mjesta
prvenstveno zbog svojih kvaliteta onih profesionalnih i onih ljudskih.
Sada kao šef kolodvora - područja uz
kolodvor Ludbreg ima pod nadzorom kolodvore Jalžabet i Rasinja u
kojima radi dvadeset izvršnih radnika. U svom radu nailazi na razne
probleme, počev od izrade mjesečnog
rasporeda rada u kojem treba „naštimati“ fond sati jer kolodvori rade s
prekidom prometne službe. Isto tako
do nedavno je bio nepopunjeni broj
izvršnih radnika po sistematizaciji a
da bi se novom organizacijom pojavio višak. Problem je i u održavanju
kolodvora u zimskom periodu zbog
čišćenja snijega a isto tako i u ljetnom
periodu zbog održavanja travnatih
površina. Problema ima, problema
će i biti kaže naš sugovornik. Bit je
da se ti problemi na vrijeme počinju
rješavati a što kod nas još uvijek ne
ide. Zadovoljan je radom i odnosom
prema radu radnika u kolodvorima
koje ima pod nadzorom.
Sa nadređenima ima korektan odnos
ali nedostaje razmjena iskustva koje
se to nekad moglo ostvariti na organiziranim sastancima šefova kolodvora a koji se sada ne održavaju. Kao
„stari“ željezničar ne može shvatiti
odnos Putničkog prijevoza i Carga prema komitentima pa je
vozni red neusklađen
s njihovim potrebama.
A isto tako činjenica je
da to traje od vremena kada infrastruktura
nema upliva na izradu
voznog reda.
Zvonko je obiteljski
čovjek, suprug , otac
kćerke i sina, a što ga
posebno veseli i čini
ponosnim to su unuci
dvanaestogodišnji
David i desetogodišnja
Ema.
U slobodno vrijeme
održava obiteljski vinograd, pa iako taj hobi
traži fizički napor i rad,
služi mu kao dobra terapija za oslobađanje nakupljenog stresa. Želja mu je da u zdravlju
dočeka mirovinu a da
se mlađim kolegama
pokaže svjetlija, bolja i
sigurnija budućnost.
Zvone, želje ti se ostvarile.
Piše: Dražen Lihtar
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Tomislav KALPIĆ
prometni dispečer u kolodvoru Split
O
bilazeći mnoga radna
mjesta naših radnika u prometnim poslovima,namjera nam je da Vas naše čitatelje
upoznamo sa što više radnika pa
smo tako došli i do radnog mjesta prometnog dispečera u Splitu.
Na radnom mjestu smo zatekli
kolegu Tomislava Kalpića sa kojim
smo porazgovarali o svemu a ponajviše o željeznici. Tomislav je rođen
27.11.1971.godine u Splitu. Na željeznici se zaposlio 1990.godine na
radnom mjestu manevriste. Željeznički zanat dalje je pekao kao
prometnik vlakova od 1996.godine
u kolodvorima Kaštel Sućurac,
Kaštel Stari i Kosovo gdje je radio
22
uvjetima na radnom mjestu?
Radni uvjeti su zadovoljavajući
ali želim napomenuti da je prostorija u kojoj radim jako skučena i puna stolova, ormara i informatičke opreme . Mislim da
bi poslodavac mogao osigurati
malo veći prostor u kojem bi bilo
ugodnije raditi i boraviti. Želim
napomenuti da kancelarija u kojoj radim u proteklih deset godina nije ofarbana te ju je potrebno
hitno osvježiti.
- Kakav je odnos sa operaterima?
Kolegijalnost je zadovoljavajuća, jedino što me smeta je
česta promjena planova rada u
HŽ-Cargu pa ponekad stječem
dojam da ni sami ne znaju što bi
i kako vozili.
- Što je po Vama najveći problem u poslu?
Problemi su golemi tako da ne
znam odakle bi ih počeo nabrajati. Ali čini mi se kao najveći
problem je nedostatak posla
odnosno vlakova. Ulaskom na
do 2004.godine kada odlazi na
tržište EU-a smo trebali povećati
mjesto prometnog dispečera u prijevoz roba ali u nas je suprotan
Splitu gdje i danas radi. Oženjen je učinak te vozimo sve manje i mani otac dvoje djece. Obzirom da je je. Mišljenja sam da za to nije kriva
veoma susretljiv postavili smo mu kriza nego loš menadžment koji ne
nekoliko pitanja:
zna privući sve zainteresirane za
- Kakav je posao prometnog dis- prijevoz roba.
pečera?
Želim reći da posao dispečera
spada u jedan od najodgovornijih
poslova u našoj struci,jer je dispečer najodgovorniji za urednost u
prometu i kompletan hod svih vlakova na svojem području. Područje
djelovanja prometnog dispečera u
Splitu su pruge Split-Knin, Perković-Šibenik i Ploče-Metković dg.
-Da li ste zadovoljni sa radnim
Piše: Ante Kunčić
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mARKO mUDRINIĆ
M
SS tehničar u kolodvoru Knin
arko Mudrinić rođen
11. studenoga 1961.
godine u Bogatićima
Prominskim. Osnovnu školu završava u obližnjem Oklaju, a srednju elektrotehničku u Drnišu.
1980. godine zapošljava se u Zagrebu kao električar u poduzeću
“Vlado Četković”, današnji ZEP
(Zagrebačko
elektrotehničko
poduzeće). U nekoliko navrata
preko poduzeća radi na privremenom radu u inozemstvu u
Rusiji i Njemačkoj na poslovima elektroinstalatera. 1997. godine doseljava sa obitelji u Knin i
zapošljava se na željeznici u Elektrotehničkim poslovima Knin kao
signalno-sigurnosni tehničar što i
danas radi.
Supruga Ana je učiteljica u osnovnoj školi, sin Mario inženjer
računarstva u Splitu, a kćerka
Kristina odgojiteljica u vrtiću u
Zadru. U slobodno vrijeme kolega Marko se bavi ribolovom,
voćarstvom i maslinarstvom.
Rad na poslovima SS tehničara
je vrlo odgovoran i specifičan jer
o funkcioniranju signalno-sigurnosnih uređaja ovisi sigurnost
i redovitost željezničkog prometa.
SS dionica Knin obuhvaća područje pruge Gračac-Knin-Žitnić,
prugu Knin-Zadar, kao i prugu
Knin-Martin Brod dr. gr., dakle vrlo veliko područje od kojih
300 km. Za pokrivanje SS dionice
Knin zaduženo je devet SS tehničara, jedan mjerni inženjer i
voditelj dionice SS i TK Knin. Intervencije na terenu su gotovo svakodnevne jer dionica pokriva 15
kolodvora i službenih mjesta sa SS
uređajima, te 20 željezničko-cestovnih pružnih prijelaza u razini.
Tako nailazimo na širok raspon
tehničko-tehnoloških
rješenja
osiguranja službenih mjesta od
mehaničkih, elektromehaničkih
i elektroničkih sustava signalno-sigurnosnih uređaja koji
zahtijevaju specifičan način kontrole i održavanja. Ipak se do sada
nije dogodio nikakav teži incident
u području odgovornosti radnika
i uređaja SS dionice Knin. Može
se zaključiti da se SS dionica Knin
uspješno nosi sa svim izazovima
i problemima održavanja signalno-sigurnosnih uređaja u funkciji
sigurnog i redovitog odvijanja željezničkog prometa na svom području.
piše: Krešimir Belak
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Tomislav Pavletić
skretničar u kolodovru Gospić
T
omislav Pavletić rođen je
31. ožujka 1967. godine u
Gospiću. Osnovnu školu
završava u rodnom Ličkom Osiku.
Kao sedamnaestogodišnjak zapošljava se u hotelu „Velebit“ u Ličkom
Osiku na poslovima skladišnog
radnika na kojima radi oko godinu
dana. Tada 1985. godine na poticaj bivšega šefa kolodvora Ličkog
Osika Mihajla Ogrizovića upisuje
tečaj za prometno-transportnog
radnika u Gračacu. Po završenom tečaju zasniva radni odnos
na željeznici na radnom mjestu
skretničar u kolodvoru Lički Osik.
Ubrzo odlazi na odsluženje vojnoga roka u Sombor, pa Split i na kra-
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ju Vis, te se vraća na svoje radno
mjesto skretničara u kolodvor Lički Osik. 01. travnja 1991. godine
na početku agresije pobunjenih
Srba aktivno se uključuje u obranu
rodne grude prvo u Zbor Narodne
Garde, a zatim u postrojbama 118.
Domobranske pukovnije. 25. srpnja 1993. godine prelazi u postrojbe Specijalne policije u kojoj ostaje sve do oslobođenja okupiranih
područja. U obrani Domovine aktivno sudjeluje u oslobodilačkim
akcijama „Maslenica“, „Medački
džep“, „Bljesak“ i „Oluja“ kao i na
dubrovačkom ratištu. Poslije oslobođenja 25. kolovoza 1995. se
demobilizira i ponovno vraća na
željeznicu na radno mjesto skretničara u kolodvoru Gospić. Iduće
godine izvanredno upisuje srednju prometnu školu u Gospiću
koju uspješno završava za vozača
motornih vozila. 2003. godine
upisuje prekvalifikaciju u srednjoj prometnoj školi u Splitu koju
uspješno završava za tehničara
željezničkog prometa. Nakon završene škole upućuje zamolbu
koja je pozitivno riješena i kolega Tomislav postaje prometnik
vlakova u kolodvoru Gospić. No
nažalost, nakon nepunih pet godina prometničkog staža, uslijed
ratnih posljedica gubi zdravstvenu sposobnost i jedno vrijeme
ostaje bez rasporeda. Ipak, nakon
oporavka 2011. godine, ponovno
dobiva ugovor o radu za skretničara u kolodvoru Gospić, a od
predzadnje sistematizacije HŽ Infre skretničar-kolodvorski radnik
što i danas radi. Naime, u kolodvoru Gospić se dvije ulazne skretnice postavljaju centralno, tako
da skretničar-kolodvorski radnik
radi samo po danu svaki drugi
dan. I to nije nikakav problem u
idealnim vremenskim uvjetima, ali
u zimskim mjesecima kada padne
velika količina snijega, bez skretničara i ljudske ruke na terenu je
nemoguće održavati redoviti promet. Stoga je ovo prilika da se apelira na odgovorne, da se u zimskim
mjesecima u kolodvoru Gospić
uvede skretničar i u noćnoj smjeni.
piše Krešimir Belak
ANKETA
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BOJLER
CRTICA JEDNOG TEHNOLOŠKOG VIŠKA
T
aman kada pomislim da sam
vidio skoro sve, željeznica
me uvijek uspije iznenaditi.
Najomiljeniji dio je modernizacija
u svim porama i segmentima naše
tvrtke. I nakon početnog ushićenja
da će se konačno nešto pomaknuti
s mrtve točke slijedi prizemljenje
s dugotrajnim okusom gorčine i
da sami sebe podsjetimo da zemlja u kojoj živimo se zove Hrvatska
i nažalost da ništa ne može proći
bez nesposobnosti ili lopovluka.
Tako naša firma odlučila je modernizirati način grijanja u jednom našem malom kolodvoru te
potrošiti 50.000,00 kuna i tu ništa
ne bi bio sporno da HŽ
nekretnine nisu naručile
izvedbeni projekt od za
sada nepoznate tvrtke.
Nakon izvođenja radova na plinskom bojleru od strane ovlaštene
tvrtke došli su do zaključaka da projektant
nije smatrao potrebitim
da se isti bojler priključi i u struju, pa tako
nema utičnice predviđene projektom (ipak
to je bojler na plin što
će njemu struja) isto
tako projektant je zaključio da prometni ured
nema potrebe za toplom
vodom ipak se radi o 8
metara dodatnih cijevi
ali smo dobili najsuvremeniji dimovod od 5 m
kroz postojeći dimnjak
umjesto fasadne cijevi
od 1m.
Eto malo su nas modernizirali pa nemamo se što buniti, a naš
dimnjačar ima osiguran posao u za slijedećih nekoliko
godina u našem kolodvoru barem
on ne mora voditi brigu o tehnološkom višku u svom obrtu pa
i neki elektro obrt će ipak morati
sprovesti tu struju do našeg bojlera
da konačno proradi. Kada bolje
razmislim sviđa mi se ekonomsko
promišljanje naš tvrtke jer je na
tragu priče naše Vlade koja tvrdi
da će željeznica sa svojim investicijama biti generator razvoja ove
države.
Željezničar x
JESTE LI
ZADOVOLJNI NA
SVOM RADNOM
MJESTU?
Tanja Šiško
prometnica vlakova u kolodvoru Banova Jaruga
Kažu da je u prirodi čovjeka da gleda naprijed,
ali ponekad se treba osvrnuti oko i iza sebe
pa se može štošta vidjeti i naučiti. Iz ove misli
proizlazi i moje neskriveno zadovoljstvo na
radnom mjestu koje obnašam. Vjerujem da se
uvijek može i bolje, ali trenutna mi je želja da
u ovim recesijskim vremenima ne bude lošije.
Najgora je psihoza koja svakodnevno dolazi iz
informacija o tehnološkim viškovima te novim
sistematizacijama unutar firme. Ostaje mi
samo nada da će tome uskoro doći kraj!
Tomo Škarica,
glavni referent skladišnog
poslovanja Knin
Jesam, samo sam u neizvjesnosti za
svoje radno mjesto, jer ga nema u novom Pravilniku o organizaciji HŽ Infre.
Neda Bota
spremačica kol. Knin
Zadovoljna sa poslom, samo da su
plaće bar kao minimalac, a ne još
ispod toga, ali sam zadovoljna da
radim.
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STEVAN ČALIĆ
skretničar u kolodvoru Đurđenovac
U
kolodvoru Đurđenovac razgovaramo sa
našim članom,skretničarom Stevanom Ćalićem,ujedno i najstarijim djelatni-
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kom kolodvora.
Za početak reci nam nešto o
sebi.
Rođen sam 03.01.1956.godine
u mjestu Gorička-Dvor na
Uni, oženjen sam i otac dvoje
djece te skrbim o 14-godišnjoj unuci. Na željeznici sam
od 05.09.1979. godine. Poslije
završenog kursa za prometno
ANKETA
na peronu br. 28
transportnog radnika zasnivam radni odnos u Prometnoj sekciji Osijek te sam raspoređen za skretničara u kol.
Beli Manastir gdje sam radio
nekih 5 godina.Nakon toga
prelazim u kol. Đurđenovac
gdje i danas radim.
Kako to da si se odlučio za
posao na željeznici?
Bilo je to igrom slučaja. Susreo sam na ulici očevog prijatelja i u razgovoru smo došli do teme o poslu. Kako sam
ja u tom trenutku bio bez posla, on me odveo u Prometnu
sekciju Osijek gdje su me uputili šta sve trebam napraviti
kako bih bio upućen na kurs
za prometno transportnog
radnika. Tako sam se našao
na željeznici.
Kako je biti skretničar u kol.
Đurđenovac?
U kol. Đurđenovac je dobro
raditi, jedino što sad radi
jedan skretničar u turnusu
pa kod manevre s obje strane
kolodvora to pričinjava malo
problema.
Kakvi su uvjeti rada u kolodvoru?
Uvjeti rada su prilično dobri zahvaljujući ponajprije
angažmanu našeg sindikata
i uskoro možemo očekivati
ličenje radnih prostorija tako
da s te strane ne bi trebalo biti
problema.
Možeš li usporediti obim posla nekad kad si tek počeo raditi sa ovim danas?
Što se obima posla tiče tu ne
možemo vući neku paralelu
jer se nekad radilo danonoćno, vlakova je bilo neupore-
divo više i većina prijevoza
išla je željeznicom za razliku
od danas kada je cestovni prijevoz preuzeo većinu tereta.
Šta treba učiniti kako bi se
obim posla povećao?
Posao se može povećati jedino angažmanom države koja
bi trebala na neki način stimulirati sve one koji se odluče
na prijevoz željeznicom a u
isto vrijeme ograničiti cestovni prijevoz.
Tvoj pogled na stalna smanjivanja izvršnog osoblja.
Smanjenje izvršnih radnika nije rješenje problema na
HŽ-u.Željeznica ne može
funkcionirati bez ljudi jer
stalnim smanjenjem osoblja
po kolodvorima dovodi se u
pitanje sigurnost prometa.
Kako predviđaš budućnost
željeznice?
Ne baš blistavo jer kako sad
stvari stoje i šta se sve dešava oko željeznice mislim da
skoro nećemo vidjeti svjetlo
na kraju tunela.
Blizu si mirovine.Kako
planiraš provoditi umirovljeničke dane?
Kad odem u mirovinu
pokušat ću naći nekakav
honorarni poslić kako bi mi
dani u mirovini bili nekako
ispunjeni.
Poruka za kraj?
Pozdravljam sve željezničare
a posebno članove SPVH-a
i ujedno svima čestitam nadolazeće Uskršnje blagdane!
Piše: Nebojša Gojković
JESTE LI
ZADOVOLJNI NA
SVOM RADNOM
MJESTU?
Marko Idžaković-prometnik
vlakova kolodvora Kutina
Nakon 25 godina provedenih na
radnom mjestu prometnika vlakova
slobodno mogu reći da sam prezadovoljan na svom radnom mjestu.
Prije svega, radim što volim, a potom
su ljudi kao i suradnja sa ostalim
službama na visokom ljudskom i
profesionalnom nivou. Jedino što
narušava taj sklad i zadovoljstvo je
podjela koja je učinjena unutar HŽ-a,
ali unatoč tome mi još uvijek imamo
osjećaj zajedništva i koliko god je moguće tako se i ponašamo te dijelimo
dobre i loše trenutke u nadi da će se
desiti neka bolja organizacija.
Nikola Ivaštinovićskretničar u kolodvoru
Banova Jaruga
Mogu reći da sam poprilično zadovoljan radnim mjestom skretničara koje
trenutno obnašam. To zadovoljstvo
proizlazi iz nekoliko razloga. Kao prvo
danas je „umjetnost“ doći do radnog
mjesta, a ja to radno mjesto imam
i cijenim. Isto tako ni plaća nije loša
i svjestan sam da je to egzistencija kako mene tako i moje obitelji.
Ponekad nedostatak zaštitne odjeće
i obuće kao i uređenosti prostora u kojem radim umanjuje ukupnu pozitivnu
sliku i moje zadovoljstvo na radnom
mjestu, te se nadam da će i to uskoro
biti pozitivno riješeno.
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Baš nam se i ne ide u Putnički
Ž
Darko Halar
rukovatelj manevre Zagreb GK
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eljeznički jezik razumiju
samo oni koji rade na željeznici, a onome tko dođe iz
„civilstva“ treba neko vrijeme da sve
to pohvata. Pokoji put ljudi zapravo
i ne znaju gdje su došli, a upravljaju
sustavom. Željezničari na pruzi imaju svoja razmišljanja o tome, brzo
smisle nadimke i šifrirani jezik, no
suštinski promašaje „cestara“ u prvom redu plaćaju radnici na pruzi.
U „Maksimiru“, sam tako
Darku Halaru, rukovatelju
manevre, ukrao vrijeme od
„gableca“ i pripremio priču za
ovaj broj:
-„Otkako
je
„sesvetska“
manevra ukinuta tako ti je svaki dan. Na brzinu pojedi nešto
i idi dalje.
Na željeznici je Darko Halar
od 1987. godine. Petnaest godina radio je kao kočničar u
Karlovcu.
-„U to vrijeme bilo je dosta
posla. Velike količine tereta
izvlačile su se iz Tounja, radile
su šumarije…Kada je to 2001.
Godine stalo otprilike pola su
nas prebacili u Ogulin, a ostali
smo otišli u Zagreb. Dio nas je
na ranžirnom kolodvoru, a dio
ovdje…
Osim što je ukinuta „sesvetska“ manevra (srećom radnici
su dobili raspored), u Maksimiru je dan prekinut od 23 – 4,30.
Druge dvije manevarke „Leskovac“
i „Graba“ rade 24 sata.
-Sada je i ovdje manje posla. Radimo za Putnički prijevoz. Sjećam se
kako smo nekada vozili puno tereta
za nekadašnju tvornicu ulja. Njih j e
opsluživala posebna manevra. Zvali
smo je „Tvornička“ i tako oko 1, 2
u noći sjedneš i nasloniš se malo, a
onda jave stiže deset, petnaest vagona za uljaru.
Prosječna starosna dob većine
manevrista koji danas rade na Glavnom kolodvoru bliže je pedesetoj
nego četrdesetoj godini. Nekoliko je
manevrista zaposleno 2006. i 2007.
godine i od tada nije bilo novih
zapošljavanja. A posao je takav da je
„biti zdrav“ imperativ.
- Radimo u svim vremenskim uvjetima. Najgore je zimi, posebno na
platou. Led je najopasniji i znaju se
dogoditi nezgode. Ljudi ne smiju
reći da su skočili s vagona. Takvo je
pravilo, a opet kako stići kada radiš
samo s jednim manevristom. Smanjena radna sposobnost nije opcija,
jer više nema posla kojeg bi mogli
dobiti. Ne može se više dobiti radno
mjesto čubvara ili nešto slično. Tko
može ide u mirovinu… Zbog toga,
pravilo je „šuti i duraj“.
Ipak ono što radnike u „Maksimiru“
ponajviše brine nije niti vrijeme, niti
zaštitna odjeća…već je to najavljeni
prelazak manevarskog osoblja na
Glavnom kolodvoru u HŽ Putnički
prijevoz, za kojeg se i radi sav posao
na Glavnom kolodvoru:
-„Radimo za Puntički prijevoz, a
govore i da ćemo tamo i priječi.
Govorilo se da prelazimo u ožujku, sada se pak spominje svibanj…
Neki radnici bi uzeli poticaje i otišli.
No poticaje ne možeš dobiti ako nisi
višak.“
Naši radnici sada za HŽ Putnički
prijevoz slažu garniture, rade
predgrijavanje vagona… HŽ
Putnički prijevoz vlasnik je
vagona, garnitura, lokomotiva,
a ima i svoje strojovođe. Uslugu manevarskog rada plaća
HŽ Infrastrukturi i logika je
jasna. Preuzimanjem ljudi
prestaje potreba za plaćanjem
usluge kada će se ona u cijelosti
moći odraditi vlastitim snagama. Sam po s ebi prelazak u
HŽ Putnički prijevoz ne bi bio
problematičan da nema jasnih
pokazatelja kako će putničke
vagone u skoroj budućnosti
zamijeniti motorne garnitura.
- Kada stignu elektromotorni
i dieselmotorni vlakovi otpada
i naš posao. Jedino što ostaje ej
prevesti dieselmotorni vlak na
pranje pošto tamo nema napona. U okvirima HŽ Infrastrukture za nas bi se i našlo posla,
a kod HŽ Putničkog prijevoza
toga neće biti.“
I nekako zajednički zaključak svih
koji su u tom trenutku našli u maloj
radnpj prostoriji bio je:
- “Imamo dojam kako nas se hoće
elegantno riješiti. HŽ Putnički prijevoz ima viška svojih ljudi, blagajnika, konduktera, u kancelarijama
no njih se ne dira… I što ćemo im
još i mi. Bojim se kako bi nakon par
godina mogli svi biti višak i da ćemo
otići bez otpremnine.
piše: Gustav Trogožar Kekec
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Bogato radno iskustvo – a upitna budućnost!
P
Božidar Domović
prometnik vlakova kolodvora Novi Marof
30
rometnik vlakova Domović
Božidar može biti ponosan
na svoj put željezničara i na
svoje bogato radno iskustvo koje
je stekao na tom putu. Sve je počelo 1984. godine kada je po završetku Željezničkog obrazovnog
centra u Zagrebu i stekao zvanje
prometno transportni tehničar
dobio prvo zaposlenje u kolodvoru Sesvete. Božidar nije bio prvi
iz obitelji na željeznici, pa nije i
sada. Nastavak je to
željezničarske tradicije
koju je započeo stariji
brat Marijan sada već
bivši strojovođa koji
uživa kao željeznički
penzioner a nastavljaju on i nećak Zoran
strojovođa u putničkom prijevozu. Nakon
položenog
stručnog
ispita za samostalno
obavljanje poslova prometnika ostaje raditi u
kolodvoru Sesvete do
odlaska na odsluženje vojnog roka u JNA.
Nakon odsluženja vojnog roka dobio je raspored rada u kolodvor
Novi Dvori a koju godinu nakon toga u kolodvor Zabok. Za to vrijeme radio je
u svim kolodvorima od Krapine,
Svetog Križa Začretja, Gornje
Stubice, Velikog Trgovišća, Luke ,
Bedekovčine, i da dalje ne nabrajamo uglavnom u svim kolodvorima od Varaždina do Novih
Dvora. Prisjeća se svojih putovanja na posao od rodnog mjesta Podevčeva do kolodvora Novi
Marof pa onda vlakom u 19.30 iz
Novog Marofa da bi drugo jutro
u 03:10 primio posao u kolodvo-
ru Krapina. No od 1996. godine
puno je lakše jer je raspoređen u
kolodvor Novi Marof gdje radi
i danas. Najteže mu je bilo 2006.
godine kada je morao na operaciju kuka i kada je zbog rehabilitacije bio na dužem bolovanju, a
po završetku bolovanja nije dobio prvu zdravstvenu grupu. No
tada je bilo još radnih mjesta gdje
se takav radnik mogao zbrinutu pa je tako odradio više od 6
nije bilo kolodvora a da nije tovario vagone i otpremao komadne
pošiljke i ovo sadašnje novo doba,
doba krize, recesije, potonulog
gospodarstva i nesposobnog menagmenta. Božidar ima obiteljsku
kuću u Podevčevu mjestu podno
najistočnijeg vrha Ivanščice a u
slobodno vrijeme osim što brine
o obiteljski kući i okolišu, bavi se
poljoprivredom i radom u šumi
na pomoć susjedima i prijatelji-
mjeseci kao čuvar ŽCPR - a na
stražari 25 - Mađarevo, a nekoliko
je mjeseci radio i kao telegrafista
u kolodvoru Varaždin. Na ponovnom zdravstvenom pregledu
dobio je prvu zdravstvenu grupu
i tako nastavio sa radom na radnom mjestu prometnika. Nakon
trideset godišnjeg staža sa sjetom
se prisjeća prošlih godina, ali isto
tako izražava i svoju zabrinutost
za budućnost željeznice. Neusporedivo je ono doba kada gotovo
ma radi pripreme drva za ogrjev
ili graditeljstvo. Želja mu je da ga
posluži zdravlje ali isto tako mu je
želja da se pokrene gospodarstvo,
da se sačuvaju radna mjesta kako
bi i on i kolege mogli dočekati
mirovinu na radu a ne na zavodu
za zapošljavanje.
Piše: Dražen Lihtar
31
FILM
na peronu br. 28
SPIDER MAN 2
KINOREPERTOAR ZA TRAVANJ 2014.
ŠALE
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ŠALA MALA
Sama pamet
Hajduk
Kaže jedan splitski narkoman drugome:
“Stari, ne znan što ću, umrla mi je mater.”
Drugi odgovori:
“hebiga brate, samo Hajduk živi vječno.”
O Projektu’Sat za planet Zemlju‘
(Earth Hour)
ako jedan američki blockbuster na području ekologije
može ujediniti svijet? Svjetska nezavisna organizacija za zaštitu
prirode WWF i Spider-Man pozvali
su građane svijeta da sudjeluju u projektu. Glavni događaj bio je gašenje
svjetla u Marine Bayu u Singapuru, uz
službenog ambasadora Earth Houra
Spider-Mana i ostatak filmske ekipe
filma ‘Čudesni Spider-man 2’. U Hrvatskoj glavni događaj održavao se u
subotu, 29. ožujka 2014. ispred zagrebačke Katedrale od 20:30 sati.
Ovogodišnji ‘Sat za planet Zemlju’ u
svojoj osmoj godini postojanja oborio
je rekorde po broju sudionika. U akciju se uključio i Spider-Man, jedan od
najomiljenijih stripovskih super-junaka koji se pridružio milijunima
ljudi širom svijeta koji simboličnim
gašenjem svjetla tijekom jednog sata
doprinose ekološkoj svijesti čovječanstva koje već osjeća posljedice zanemarivanja ekološkog aspekta razvoja.
K
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Novi Spider-Man (Andrew Garfield),
uz dvoje glavnih glumaca iz filma,
Emmu Stone i Jamieja Foxxa te redatelja filma Marca Webba sudjelovao
je u glavnom događaju ovogodišnjeg
‘Sata za planet Zemlju’ u Singapuru, ali je i cijela produkcija filma bila
provedena na ekološki način, čuvajući resurse i sudjelujući u drugim
projektima čuvanja prirode i pomoći
ugroženim populacijama.
Prvi grad na svijetu koji se u subotu
29. ožujka ove godine zamračio bio je
Auckland na Novom Zelandu, a slijedili su australski gradovi, gdje je sve i
započelo započelo 2007. godine. Akcija je završila 24 sata kasnije gašenjem svjetla na Tahitiju. U Hrvatskoj su
se svjetla ugasila u šezdesetak gradova, u mrak su utonuli pulska Arena,
Zidine u Dubrovniku, južno pročelje
Dioklecijanove palače i riva u Splitu,
zagrebačka Katedrala i Medvedgrad,
Poljana pape Ivana Pavla II u Zadru... ‘Earth Hour’ okuplja milijune
ljudi iz više od 150 zemalja svijeta, a
svojim doprinosom zaštiti prirode
svi mogu postati super-junaci, poput
Spider Mana, koji to ipak radi spektakularnim akcijama u planetarno
popularnom filmu.
O filmu ‘Čudesni Spider-Man 2’
Spider-Man vodi bitke sam sa sobom,
manevrirajući između svakodnevnih
obaveza Petera Parkera i nevjerojatnih mogućnosti Spider-Mana, pri
čemu se radi o istoj osobi. Koristiti
svoje sposobnosti za pomoć ljudima
Spider Manu predstavlja užitak, ali
katkada se neprijatelji čine nepobjedivim. Ovaj puta se pred Spider Manom
(Andrew Garfield) nalazi do sada najveća bitka. Među neprijateljima koji
prijete gradu, najopasniji je Electra
(Jamie Foxx), a u žarištu neprijateljskih redova stoji moćna korporacija
OsCorp... ‘Spaider-Man 2’ u hrvatska
kina dolazi 24. travnja 2014. godine.
piše: Robert Jukić
Dvije plavuše
razgovaraju o nedavnom nestanku
struje.
‘Ja sam bila u liftu
potpuno sama u mrklom mraku!’
‘Nije to ništa’, kaže
druga. ‘Ja sam dva
sata stajala na pokretnim stepenicama.’
Jasno k’o dan
Kod doktora
Stoji žena ispred
ogledala i gleda se,
gleda, gleda...
Onda se okrene
mužu i kaže:
- Za bolje i nisi.
Muž doveo bolesnu ženu kod doktora.
Poslije rutinskog pregleda doktor izdvoji
muža u svoju kancelariju i oprezno mu
priopći:
- “Situacija nije bezazlena, morat će ostati u
bolnici.”
- “Doktore, recite mi za koliko će ozdraviti?”
- “Za 500 eura!”
Punica u poseti
Amater
Gostuje Mujo na TV:
- Dakle, Mujo, vi ste pjesnik?
- Da.
- Amater?
- A mater nije, ona je domaćica.
Husi stigla punica
u goste na nekoliko
dana. Uveče njegov
sinčić je upita:
- “Bako, kako si ti
došla?”
- “Autobusom. Zašto pitaš?”
- “Zato što je tata
rekao da te đavo
donio!”
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U SKRETANJE
na peronu br. 28
U SKRETANJE
na peronu br. 28
„U tunelu usred mraka
– nema više, nema vlaka“
u skretanje by
nenad katanich
SINDIKAT PROMETNIKA
VLAKOVA HRVATSKE
Eh, što ti je modrena tehnologija. Samo klikneš i
dođeš do sadržaja kojeg
želiš. Pogotovo video. I onako kao pravi rail-fan, tražim
igrane filmove o željeznici.
Domaće, naravno (ma što to
danas značilo). I tako listajući,vidim da sadržaj svih
filmova znam napamet. I
svi imaju neki tužni završetak, s tračkom nekakve nade
–lažne ili prave. Ništa nastavljam dalje, i onako,ležeći,
grickajući čips i ispijajući
pivicu, pored mene prolaze
scene partizanskih filmova
i mojoj generaciji poznate
pjesme i koračnice…
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„U tunelu usred mraka – nema više, nema vlaka“
I
današnja
dnevna
smjena
započinje uobičajeno. Ulazak u
prometni ured, predo-primaja
kod šefa, uobičajeno moroganje što
prethodna smjena nije napravila, a
trebala je i mogla, i naravno, uobičajeno ignoriranje prozvanih. Tada bi
poslije uobičajenog „vala prosvjeda“
na primo-predaji atmosfera postaje
opuštenija: šale,smijeh i uobičajeni poziv na kavu…Međutim, jutros
toga nije bilo. Tužno i sjetno, kiseli osmjesi. Gledam, nije riječ od
umora od pojačanog rada u noćnoj
smjeni – e, daj Bože. Nije bilo izvanrednog događaja – ne daj Bože.
Već vidim bezlična lica „cargovaca“.
Dobiše rješenja da su od 31. ožujka
o.g. nepostojeći. Batrganje sindikata na potpisivanje peticija, organiziranje štrajka, pozivanje DORH-a i
USKOK-a…
Pitanje što će od toga biti. Vjerojatno
je za neke stvari i prekasno. S nekim
činjenicama se moramo suočiti, ne
svojom krivnjom. Jedna od njih je
da u željezničku infrastrukturu ozbiljno nije ulagano još od vremena
„mraka“, dok se još pjevalo „u tunelu
usred mraka…“ Što će reći da smo
u tržišnom poslovanju totalno nekonkurentni. A i promašena ulaganja – npr. između kolodvora „Našice
cement„ i rasputnica „km 5+000“
postoji međukolodvorska ovisnost, a
nema vlakova, a u kolodvoru Osijek
prometnik vlakova nema načina da
zna da je ulazni signal postavljen
da pokazuje sig. znak dozvoljene
vožnje (tj. zna pouzdano kada signal zabranjuje vožnju). Koridorska
pruga Osijek – Beli Manastir osposobljena je za brzinu od 160 km/h, ali
bez signalnih i telekomunikacijskih
uređaja , tako da zakon dozvoljava
brzinu od samo 100 km/h. Rezul-
tat da su naši slavni operateri ukinuli
međunarodni putnički prijevoz s republikom Mađarskom i BiH. Na X.
koridoru Vinkovci – Tovarnik brzina
je 160 km/h s ETCS razinom upravljanja i obostranim prometom, ali za
smjer Beograda ima samo jedan par
brzih vlakova. I naravno, vučna vozila naših operatera nisu opremljena
s ETCS sustavom. I mogli bi tako do
besvijesti. Da ne spominjem nelojalnu konkurenciju koja se kroz ugovor s
lokalnom zajednicom osigurala da i o
ono malo putnika odustane od prijevoza željeznicom – kao u Osijeku gdje
je koncesionar autobusnog kolodvora
sklopio ugovor s gradom u kojem se
grad obvezuje da zabrani pristup osobnim vozilima željezničkom kolodvoru, što je i učinjeno.
Dakle, mi smo (infraši i domaći operateri) totalno nekonkurentni. I zbog
toga moramo snositi posljedice. Baš-
ka tko je kriv i tko će i da li će snositi
odgovornost. Gledajući danas tužna i
lica „cargovaca“ sjetih se opet skorašnjeg, davno ukinutog i zaboravljenog,
„Dana željezničara“. Shvaćam da je to
politika učinila iz svojih interesa, ali
što sa sindikatima. Da li je moguće da
ljudi vjeruju da su željezničari izginuli
na Zaloškoj cesti u Ljubljani ostavivši
bez skrbi svoje obitelji samo i jedino
iz političkih-komunističkih idela, a
ne zbog premalih nadnica i katastrofalnih uvjeta rada? Da li smo zapali
u euforiju, koja je dobro prikazana u
filmu „Posljednji skretničar uzanog
kolosijeka“, kada je masa radosno klicala: „Dosta nam je ćumura i dima!“
, dok je „preduzeće Budućnost“ kidalo
prugu?
Da li je i našem društvu/državi više
dosta željeznice koja samo gazi nevine ljude na prijelazima, pravi buku u
gradovima, trubi bez veze i samo guta
novac? Gdje je solidarnost? Svijest da
smo svi željezničari i da živimo od
toga, pa ako baš hoćete i za to. Da li
će se i strojovođe založiti za obranu
svojih kolega željezničara, jer je neminovno, ovim smjerom i tempom,da iz
tunela više neće ništa zasjati, da će niknuti gljive i nastaniti se šišmiši. Očito danas ću gablec začiniti knedlom
u grlu i suzom u oku. I kada dođe do
ovakvih situacija, onda se pokaže kakav je tko čovjek i kakvi smo mi ljudi. Vremena kada je standard bio niži,
kada su željezničari svoj dan slavili
u skladištima po kolodvorima, radionicama u ložionama ili na livadama
– samo da bi jačali zajedništvo i ,što
je važnije, solidarnost. Nažalost, pokazuje da od ondašnjeg vremena do
danas smo u ljudskim odnosima nazadovali. I Biblija je prorekla da će biti
tako (2.Tim.3:1-5).
Gdje sam tu ja?
35
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